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برجام و درس هايی كه بايد دوباره آموخت!
  قض��اوت در مورد آينده برجام پس از اعلام رس��مي خ��روج امريكا و 
معطوف شدن آن به اقدام اروپايی ها اگرچه چندان دشوار نيست، ولي 
مصلحت اقتضا مي كند كه بايد منتظر به نتيجه رس��يدن تلاش های 
مسئولان دس��تگاه اجرايي و ديپلماسي كش��ور بود كه پس از خروج 
امريكا آيا موفق خواهند شد كه تضمين واقعي و عملي را براي ماندن 
ايران در برجام از اروپايي ها بگيرند يا خير. اما تا همين جا، اين توافقنامه 
بين المللی واجد درس هايی تاريخي نه تنها براي ايران ، بلكه براي ديگر 
نظام های سياسي بود تا بعد از اين در تعاملات بين المللی و به ويژه در 

مواجهه با قدرت های بزرگ ملاحظات لازم را داشته باشند.
اش��اره به برخي از مواضع اخير مس��ئولان و مدافعان اصلي برجام )نه 

منتقدان برجام( به شناخت ابعاد اين مسئله كمك مي كند: 
-دكتر روحاني در گفت وگوي هفته قبل خود با ماكرون، رئيس جمهور 
فرانس��ه نقض عهدهاي مكرر امريكا از ابتداي برجام را سرشكستگي 
تاريخي براي دولت اين كشور برش��مرد و تأكيد كرد: اروپا در شرايط 
كنوني فرصت بسيار محدودي براي حفظ برجام در اختيار دارد و بايد 
هرچه سريع تر موضع روشن و قاطع خود را درباره تعهداتش در برجام، 

مشخص و اعلام كند. 
-رئيس جمهور شامگاه سه شنبه 18 ارديبهشت هم پس از اعلام رسمي 
خروج امريكا از برجام توسط ترامپ گفت: امشب شاهد يك تجربه مهم 
تاريخي بوديم؛ بر همان س��خني كه از 40 سال پيش آن را مي گفتيم 
و تكرار مي كرديم و آن اينكه ايران كش��وري است كه به تعهدات خود 
پايبند است و امريكا كشوري است كه هيچ گاه به تعهدات خود پايبند 
نبوده است. تاريخ گذشته چهل ساله ما و حتي قبل از آن به خوبی به ما 
نشان داده كه امريكايي ها نسبت به ملت بزرگ ايران و ملت هاي منطقه 
همواره رفتار خصمانه اي داشتند. وي يادآور مي شود كه امريكا بگويد از 
زمان توافق هسته اي تا امروز كي به همه تعهدات خود عمل كرده است، 
جز چند امضا و چند بيانيه، آيا هرگز به نفع مردم ايران و در چارچوب 

تعهدات برجام عمل كرده بودند يا نه؟
-پيش از خروج امريكا از برجام سران سه كش��ور اروپايي انگليس، 
فرانسه و آلمان در بيانيه اي مشترك، بدون اشاره به كارشكني هاي 
امريكا در اجراي برجام، موافقت خود را ب��ا توافقي مكمل كه بتواند 
»برنامه موش��كي ايران و فعاليت هاي ايران در منطقه« را پوش��ش 
دهد، اعلام كردند تا خواس��ته هاي فرابرجامي تروئيكاي اروپايي از 
ايران به اوج خود برسد. ترزا می نخست وزير انگليس، امانوئل ماكرون 
رئيس جمهور فرانس��ه و آنگلا مركل صدراعظم آلمان در اين بيانيه 
كه تا حدي با مواضع ترامپ، هم افزايی داشت، بر ادامه همكاري هاي 
نزديك اين سه كشور با امريكا در خصوص مقابله با آنچه چالش هاي 
مربوط به ايران خوانده شده اس��ت، تأكيد كردند. اين بيانيه ضمن 
تكرار غيرمستقيم اتهام تلاش ايران براي دستيابي به سلاح هسته ای، 
تأكيد كرده است: »توافق هسته اي با ايران بهترين راه متوقف كردن 
اين كشور براي دستيابی به تسليحات هسته اي است. «در بيانيه اين 
سه كشور تأكيد شده است كه مسائلي نظير بندهاي زماني مربوط به 
برجام هم بايد بررسي شوند و موقت بودن مدت زمان محدوديت هاي 

برجامي ايران بايد مورد پاسخ قرار گيرد. 
-آقاي ظريف، وزير امور خارجه هم سوم ارديبهشت ماه در گفت وگو با 
المانيتور و قبل از خروج امريكا از برجام با اذعان به اينكه ايران تاكنون 
نفعي از برجام نبرده، مي گويد: دولت ترام��پ، هرگز در برجام نبوده 
است. آ نها در طول 15 ماه گذشته اطمينان يافتند كه ايران از منافع 
اقتصادي برجام بهره اي نمي برد، بنابراين آنچه)اروپايي ها( در طول اين 

سه هفته انجام دهند، تفاوت چنداني با گذشته نخواهد داشت. 
طبعاً در اين مقال فرصت مقايسه مواضع اخير رئيس جمهور و وزير 
امور خارجه در مورد نوع همكاري غربی ه��ا در مورد برجام و كاركرد 
اين توافقنامه براي مردم ايران با وعده های داده شده پيرامون آن كه 
برجام قرار بود همه مسائل كشور را حل كند ، نيست اما همين اندك 
گزاره هاي مورد اشاره ايجاب مي كرد كه ايران با توجه به بدعهدی های 
امريكا آن گونه كه آقاي روحاني مي گويد يا با امريكا به توافق نمي رسيد 
يا اينكه با توجه به اينكه در 15 ماه گذشته هيچ نفعي از آن نبرده است ، 

بيش از اين ، كشور را در بند برجام نگه نمي داشت. 
اين عبرت ها سبب شد تا مقام معظم رهبري در ديدار اخير فرهنگيان 
 با بازخواني هشدار هاي گذشته ، عملًا به بسياري از سؤال ها و ابهام ها 
در مورد چرايي عدم دخالت يا ورود رهبري به اين پرونده پاسخ دهند. 
ايشان با اشاره كوتاه به روند منتهي به قرارداد برجام ، با تأكيد بر ضرورت 
دستيابي ايران به توانمندي هسته اي صلح آميز همچون ديگر كشورها ، 
در مورد بهانه جويی غربی ها كه يكي از دلايل اصلي دولت براي رفتن به 
سمت برجام بود، خاطرنشان كردند: همان موقع به مسئولان مي گفتم: 
»انرژي هسته اي بهانه است، اگر اين را كوتاه بياييد امريكايي ها بهانه  
ديگري مي گيرند«؛ آنها مي گفتند: »اين جوري نيست«، اما حالا ديديد 

كه همين جوري است و آنچه مي گفتيم تحقق يافت.«
مقام معظم رهبري با بيان به اينكه مسئله  هسته اي را به شكلي كه 
مخالفان ايران مي خواستند قبول كرديم و زير بار رفتيم اما دشمني 
امريكا و بهانه گيري آنها تمام نش��د، به بهانه هاي امريكا درباره  توان 
دفاعي و حضور منطق��ه اي ايران، اش��اره و تأكيد كردن��د: اگر فردا 
اعلام كنيد كه ديگر موش��ك توليد نمي كنيم يا بُ��رد آنها را محدود 
مي كنيم، اين مسئله تمام مي شود اما حتماً يك بهانه و قضيه  ديگر را 
مطرح مي كنند چرا كه دعواي آنها با ما بنيادي است و امريكا با اصل 

جمهوري اسلامي مخالف است. 
حضرت آيت الله خامنه اي با يادآوري تذكرات مكرر خود در جلسات 
خصوصي و عمومي به مس��ئولان درباره  پرهي��ز از اعتماد به امريكا 
افزودند: به مس��ئولان گفتيم قبل از ه��ر ق��رارداد، از طرف مقابل 
تضمين هاي واقع��ي بگيريد و به حرف آنها اعتماد نكنيد. ايش��ان با 
يادآوري شروط خود براي پذيرش برجام از طرف ايران گفتند: يكي از 
اين شروط، تضمين كتبي و امضاي رئيس جمهور وقت امريكا مبني 
بر برداشته شدن تحريم ها بود، البته مسئولان محترم تلاش كردند 
اما نتوانستند و نتيجه اش اين شد كه بعد از دو سال و نيم عمل كردن 
ايران به همه  تعهدات، رئيس جمهور امري��كا ضمن خروج از برجام، 

ملت ايران را تهديد هم مي كند!
درس های تلخ گذش��ته از برجام عملي متفاوت را طلب مي كند زيرا 
در روزهاي اخير هرگاه غرب در رسانه ها از ايران سخنانِ قاطعانه اي 
در مورد خروج از NPT يا عدم اجراي الحاقيه آن مي ش��نيد، عقب 
مي نشست اما اينكه چرا به اثربخشی فشارها دل بسته است و ترامپ 
هنوز به تصويب توافقنامه اي جديد كه شروط هفتگانه اش را تأمين 
كند ، اميدوار است ، نكته اي است كه در محاسبات آينده نبايد از نظر 
دور داش��ت؛  نكته اي كه مقام معظم رهب��ري آن را به عرصه آزمون 
دولت دوازدهم تشبيه كردند و با اشاره به تلاش دولت در ادامه برجام 
با اروپا ، ضمن تأكيد بر ضرورت دريافت تضمين قطعي و عملي از آنها 
يادآور ش��دند: » بايد عزت و منافع ملت به معني واقعي كلمه تأمين 
شود. البته خوشبختانه مس��ئولان هم همين مسئله  تأمين منافع را 
گفته اند اما براي تحقق اين هدف بايد با دقت، هوشياري و عاقلانه با 
اروپايي ها روبه رو شد و به حرف مسئولان اروپايي اعتماد نكرد، چراكه 
صرف حرف زدن اعتبار ندارد و آنها در عالم ديپلماسي كاملًا بي اخلاق 

عمل مي كنند. «
در موضوع روابط با اروپ��ا بايد ترجيهات اروپا در تعام��ل با امريكا را 
در نظر داش��ت و نبايد فريب بازي پليس خوب و پليس بد را خورد. 
اعتقاد به اينكه اروپا در شرايط كنوني مي تواند فرشته نجات كشور 
باشد، بخشي از اشتباه محاسباتي اس��ت كه دشمن در پي القاي آن 
است. اروپايي ها نشان داده اند كه از برجام به مثابه ابزاري براي تحقق 
مطلوبيت هاي چندگانه خود در قبال ايران استفاده كرده و مي كنند.
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نايب رئيس كميته تحقيق و تفحص خبر داد
اعلام اسامي ۱۰۰ مدير دوتابعيتي به دادستاني

نايب رئيس كميته تحقيق و تفحص مجلس شلوراي اسلامي 
از مديلران دوتابعيتلي از ارسلال نلام ۱۰۰ مديلر دوتابعيتي 
تصميم سلاز در مسلائل كشلور بله دادسلتاني خبلر داد. 
حس��ينعلي حاجي دليگاني، نايب رئيس كميته تحقيق و تفحص 
مجلس شوراي اسلامي از مديران دوتابعيتي در گفت وگو با تسنيم 
از ارسال اسامي 100 مدير دوتابعيتي به دادستاني كل كشور خبر 
داد و گفت: اسامي 100 مدير دوتابعيتي كه در ذيل گزارش تحقيق 
و تفحص از مديران دوتابعيتي نيز ذكر ش��ده، جهت بررس��ي ها و 
تصميم گيري هاي لازم در قالب گزارش��ي به دادستان كل كشور 

تقديم شده است. 
وي اس��امي يكصد مدي��ر دوتابعيت��ي را كه اسامي ش��ان تقديم 
دادستان كل كشور شده است شامل مديران در حوزه تصميم  گيري 
و تصميم  سازي دانست و اظهار داش��ت: گزارش تحقيق و تفحص 
از مديران دوتابعيتي تقديم هيئت رئيس��ه مجلس شده و در نوبت 
رسيدگي و قرائت در صحن پارلمان قرار دارد. نايب رئيس كميته 
تحقيق و تفحص از مديران دوتابعيت��ي همچنين تصريح كرد: از 
هيئت  رئيسه مجلس نيز درخواس��ت داريم كه با توجه به اهميت 
موضوع مديران دوتابعيتي و نقش آنها در اركان تصميم  س��ازي و 
تصميم  گيري كش��ور، قرائت اين گزارش را در خ��ارج از نوبت در 
اولويت قرار دهد. همچنين س��يدجواد ابطحي، نايب رئيس ديگر 
كميته تحقيق و تفحص از مديران دوتابعيتي در گفت وگوي ديگري 
با تس��نيم از ديدار چندي پيش اعضاي اين كميته با دادستان كل 
كش��ور خبر داد و گفت: در اين جلس��ه اعضاي كميته گزارشي از 
روند رس��يدگي به وضعيت 100 مدير دوتابعيتي به دادستان كل 
كشور ارائه كردند كه در نهايت به ارائه گزارش��ي از اسامي آنها به 

وي منجر شد.
 نماينده مردم خميني ش��هر در مجلس در پايان خاطرنشان كرد: 
پس از اينكه گزارش تحقيق و تفح��ص از دو تابعيتی ها در صحن 
پارلمان قرائت شود، جهت رسيدگي و روشن شدن بيشتر موضوع، 
گزارش به قوه قضائيه ارسال مي شود.  حجت الاسلام سيد محمود 
علوي، وزير اطلاعات صبح ديروز در حاش��يه مراسم تشييع پيكر 
حجت الاسلام سيد مهدي طباطبايي از استادان اخلاق تهران در 
پاسخ به سؤال تسنيم درباره وجود مسئولان و مديران دوتابعيتي ، 
از پاسخ به اين سؤال خودداري كرد. پيشتر وزير اطلاعات گفته بود 

كه هيچ مدير دوتابعيتي در كشور نمي شناسد. 

دولت با عبرت از برجام
 از هرگونه شتابزدگي پرهيز كند

فراكسيون نمايندگان ولايي مجلس شوراي اسامي در بيانيه اي 
از دولت خواسلت بلا عبرت آموزي از گذشلته مراقبلت كند تا 
در مذاكره با اروپا خسلارت ديگري متوجه ملت ايلران نگردد. 
به گزارش فارس، در بخش��ي از اين بيانيه آمده اس��ت:  زماني كه 
برخي صاحبان قدرت با خوش بيني به امري��كا پاي ميز مذاكره با 
1+5 نشستن و با شتاب عجيبي متون انگليسي برجام را بدون توجه 
به نظر دلس��وزان امضا كردند، براي دورانديشان و صاحبان تدبير، 
نقض عهد امريكا و فريبكاري اين كش��ور مبرهن بود و امروز كه با 
گذشت سال ها ملت ايران مش��اهده كردند علاوه بر توقف چرخه 
فعاليت هاي هسته اي متأس��فانه چرخ زندگي شان نيز آن گونه كه 
تصور مي ش��د نچرخيده اس��ت بار ديگر بيم آن مي رود كه همان 
جريان منافع كش��ور و ملت اي��ران را به پاي تعصبات سياس��ي و 

ساده انديشي هاي خود ذبح كنند.
 در ادامه اين بيانيه آمده اس��ت: بررسي مواضع امريكا و سه كشور 
اروپايي و نگاه هوش��مندانه و بدون تعصب به بيانيه مش��ترك سه 
كش��ور اروپايي و اظهارات رؤس��اي آنها به خوبي اي��ن واقعيت را 
برملا مي سازد كه اين كشورها با وجود برخي اختلاف هاي جزئي 
و ظاهري همگي ب��راي تحقق هدفي واحد موضع يكس��ان دارند. 
منافع مش��ترك امريكا و سه كش��ور اروپايي جهت متوقف كردن 
فعاليت هاي موشكي ايران و تعديل سياست منطقه اي و برداشتن 
سقف محدوديت فعاليت هسته اي به خوبي نشان مي دهد بين آنها 
تقسيم كار و هماهنگي صورت گرفته است، به گونه اي كه امريكا 
با بازگرداندن تحريم ها بر ايران فش��ار بياورد و سه كشور اروپايي 
بدون دادن هيچ تضميني براي تحقق اهداف مشتركشان با ايران 

چانه زني كنند. 
در ادامه اين بيانيه تصريح شده است: از آنجا كه اخيراً برخي افراد 
سياس��ي در مواضع خود دچار تناقض ش��ده اند و از يك سو بدون 
توجه به مصالح ملي براي تداوم توافق هسته اي و حفظ آن تأكيد 
مي ورزند و از طرف ديگر براي اينكه آثار مخ��رب خروج امريكا از 
برجام دامن آنها را نگيرد با تلاش براي تغيير تاريخ، آن توافق را به 
كل نظام نسبت مي دهند از ملت بزرگ ايران به ويژه جوانان عزيز 
تقاضا داريم روند مذاكرات هس��ته اي و مواضع دلس��وزان كشور 
به ويژه مواضع روش��ن و تاريخي رهبر معظم انقلاب اس��لامي در 
طول مذاكرات و بالاخص مواضع ايشان در نامه تاريخي مربوط به 
پذيرش برجام را مورد مطالعه قرار دهند تا معلوم باشد كه به رغم 
تذكرات مكرر دلسوزان كشور و بيان مخاطرات امضاي اين توافق 
كه بخش مهمي از آن در گزارش كميس��يون موسوم به برجام در 
مجلس شوراي اسلامي قرائت ش��د و بخش ديگري از آن در نامه 
تاريخي رهبر معظم انقلاب به رئيس جمهور تصريح شد متأسفانه 
دس��ت اندركاران اجراي برجام نه تنها در آن زم��ان به اين نظرات 
مش��روط عمل نكردند بلكه اكنون نيز كه مطابق قانون مجلس و 
ش��روط رهبر معظم انقلاب در پذيرش برجام دولت بايد در برابر 
خروج امريكا از برجام اقدام متقابل و كليه تعهدات و فعاليت هاي 

مربوط به برجام را متوقف نمايد.
 در پايان بيانيه آمده است: فراكسيون نمايندگان ولايي مجلس شوراي 
اسلامي در اين برهه حس��اس از تاريخ كش��ور ضمن تأكيد بر حفظ 
وحدت بين آحاد ملت ايران معتقد است دولت جمهوري اسلامي ايران 
بايد با اجراي قوانين مربوط به برجام از هرگونه ش��تاب زدگي و اقدام 
يك جانبه بدون هماهنگي با مس��ئولان عالي رتبه نظام و نمايندگان 
مجلس شوراي اسلامي پرهيز نموده و با عبرت آموزي از اتفاقات چند 
سال گذشته مراقبت كند تا از قبل پذيرش تعهدات جديد در مذاكره 

با اروپا خسارت ديگري متوجه ملت ايران نگردد. 

    فارس: مراسم تشييع پيكر شهيد دانيال صفري از رزمندگان 
يگان ويژه صابرين در س��تاد فرماندهي يگان ويژه صابرين برگزار 
شد. در اين مراسم سردار روح الله نوري، جانشين فرمانده نيروي 
زميني سپاه، سردار پورجمشيديان معاون هماهنگ كننده نيروي 
زميني س��پاه و س��ردار اتاني فرمانده يگان وي��ژه صابرين حضور 
داشتند. شهيد صفري در حين انجام مأموريت امنيتي در منطقه 
جنوب شرق كشور به شهادت رس��يد. شهيد صفري سابقه حضور 
در جبهه هاي مقاومت براي انجام مأموريت های مستشاري را نيز 

در كارنامه خود داشت. 
     ايسنا: محمدرضا عليزاده، عضو حقوقدان و قائم مقام دبير شوراي 
نگهبان دعوت حق را لبيك گفت. ش��وراي نگهبان قانون اساس��ي، 
روساي قوا و بس��ياري از ش��خصيت ها، احزاب و گروه هاي سياسي 

درگذشت اين عضو باسابقه شوراي نگهبان را تسليت گفتند. 

 عباس حاجي نجاري

رهبر معظم انقاب اسامي در محفل انس با قرآن كريم: 

آزادي فلسطين سنت الهي است امريكا غلطي نمي تواند بكند

خطيب نماز جمعه تهران با اشاره به تجربه برجام:

زير بار وعده ننگين با اروپايی ها نرويد

در اولين روز از بهار قرآن ماه مبارك رمضان، 
حسلينيه امام خميني)ره( يكپارچه منور به 
نور كام خدا بلود و قاريلان، مناجات خوانان 
و مديحه سلرايان قرآني به مدت سله ساعت 
در حضلور رهبلر معظلم انقلاب اسلامي 
محفلل انلس بلا قلرآن كريلم برپلا كردند. 
به گزارش پايگاه اطلاع رس��انی دفتر مقام معظم 
رهبري، رهبر انقلاب اسلامي در اين ديدار يكي 
از نيازهاي ض��روري امروز امت اس��لامي را لزوم 

»نزديكي ب��ه قرآن و عم��ل به دس��تورات آن« 
دانس��تند و با تأكيد بر اينكه مش��كلات كنوني 
دنياي اسلام از جمله شرايط تأسف بار فلسطين 
و جنايات رژيم صهيونيس��تي به ويژه در روزهاي 
اخير، نتيجه دوري امت اس��لامي از قرآن است، 
گفتند: بيت المقدس پايتخت فلسطين است و به 
توفيق الهي، فلسطين از دست دشمنان خلاص 
خواهد شد و امريكا و اذناب آن در قبال حقيقت و 

سنت الهي هيچ غلطي نمي توانند بكنند. 

   امريكا، شريك جرم رژيم صهيونيستی
حضرت آيت الله خامنه اي لزوم توجه بيش��تر به 
قرآن در همه ابعاد زندگي را خاطرنش��ان كردند 
و با اشاره به مصائب و بلاياي دنياي اسلام به ويژه 
شرايط مردم فلس��طين، گفتند: در اين چند روز 
جنايات رژيم خبيث و جعلي صهيونيستي در به 
شهادت رساندن دهها نفر و زخمي كردن هزاران 
فلس��طيني را ديديد. در چنين شرايطي برخي 
گله مي كنن��د كه چرا امريكا موض��ع نمي گيرد، 

در حالي كه امريكا و بسياري از دولت هاي غربي 
شريك جرم اين جنايات هستند. 

رهبر انقلاب اس��لامي با تأكيد بر اينكه بايد امت 
اس��لامي، دولت ه��اي اس��لامي و حكومت هاي 
اس��لامي در قبال اين جنايات موض��ع بگيرند، 
خاطرنش��ان كردند: قرآن به ما مي گويد بايد در 
مقابل دشمنان دين و كفار سرسخت باشيد و در 
ميان خودتان با مهرباني رفتار كنيد، اما اكنون به 
دليل دوري از قرآن، در دنياي اسلام شاهد جنگ 
و اختلاف ميان مسلمانان و تسليم بودن در مقابل 

كفار هستيم. 
   امت اسامي با نزديكي به قرآن، بر دشمن 

غلبه مي كند
حضرت آيت الله خامنه اي با تأكيد بر اينكه دشمني ها 
با اسلام تمامي ندارد، افزودند: اگر امت اسلامي به 
قرآن نزديك ش��ود، همان گونه كه ق��رآن فرموده، 
بلاش��ك بر دش��من غلبه خواهند كرد زي��را اين، 
وعده الهي است. ايشان، تلاوت و جلسات قرآني را 
مقدمه  تدبر در قرآن و فهم و عمل به آن برشمردند 
و خطاب به جوانان ايران��ي و انقلابي گفتند: انس و 
آشنايي خود را با قرآن روزبه روز افزايش دهيد زيرا 
فهم قرآن و عمل به آن، ماي��ه قوت و اقتدار و عزت 

شما خواهد شد. 
رهبر انقلاب اس��لامي در پايان ب��ا طلب مغفرت 
از خداون��د متعال ب��راي ش��هداي روزهاي اخير 
فلسطين و همچنين با طلب استقامت بيشتر براي 
مبارزان راه حق، تأكيد كردند: امريكا و همدستان 
او در قب��ال س��نت تخلف ناپذير اله��ي مجبور به 
شكست و تسليم خواهند بود. در اين محفل نوراني 
جمعي از استادان و پيشكس��وتان، قاريان جوان، 
گروه هاي جمع خواني، تواش��يح و مديحه سرايي 
و مناجات خوانان به اج��راي برنامه پرداختند. در 
پايان اين مراسم نماز مغرب و عشا به امامت رهبر 

انقلاب اسلامي اقامه شد. 

خطيب نماز جمعله تهران با بيلان اينكه برجام 
قصه پرغصه اي اسلت كله از ابتلدا دنياي غرب 
به عنوان كاه گشلادي براي ايلران آماده كرده 
بود، گفت: برجلام يك باج گيري بلود براي رفع 
تحريم ها در حاللي كه ما خافي نكلرده بوديم. 
حجت الاسلام صديقي در خطبه هاي دوم نماز جمعه 
اين هفته تهران با تأكيد بر اينكه خواست همه مردم 
ما عزت ملي اس��ت، گفت: در مذاكرات با اروپايي ها 
كه اعتمادي به آنها نيست، نبايد راه قبلي طي شود 
و اگر ش��د تضمين هاي عملي محك��م بگيرند، والا 
زير بار مذاكره ای كه ننگ در آن است، نروند. وي به 
مسئله برجام اشاره كرد و گفت: از ابتدا دنياي غرب 
كلاه گشادي آماده كرده بود و آن گونه كه حضرت آقا 
اخيراً به زبان آوردند از ابتدا تحت فشار بودند كه چرا 
در مسئله هسته اي پافشاري مي كنيم و چرا اجازه 
نمي دهيد كه مذاكره كني��م و حضرت آقا فرمودند 
از همان موقع مي گفتيم كه غربي ه��ا قابل اعتماد 
نيستند اما براي اتمام حجت و اساساً به خاطر رفع 
تحريم ها قرار شد مذاكرات انجام شود. خطيب نماز 
جمعه تهران گف��ت:  در مذاكرات آنه��ا هيچ حقي 
نداش��تند و همه اش باج گيري بود چ��را كه خلاف 
قانوني انجام نداده بوديم كه بخواهيم سر ميز مذاكره 
بنشينيم پس يك طرفه ما از علم و پيشرفت هسته اي 
خود عقب نشيني كرديم تا آنها تحريم غيرقانوني و 

ظالمانه شان را از گرده ما بردارند. 
   خواست ملت، عزت ملي است

صديقي با اش��اره به نام��ه اي كه رهب��ري در اوايل 
طرح موض��وع برجام ب��ه رئيس جمهور نوش��تند، 
گفت: حضرت آق��ا در آن نامه به س��وابق اطلاعاتي 
شخص رئيس جمهور تكيه كردند و بنابراين تأكيد 
بر هوشياري و هوشمندي و اتخاذ ترتيباتي داشتند 
كه بتوانيم در آينده حق خودمان را بگيريم، از جمله 
تضمين و يا امضايي از رئيس جمه��ور كه اينها هم 
رعايت نش��د و اين رئيس جمهور ديوانه نما آمد و با 
لگدي همه بافته ها را رش��ته كرد. وي با بيان اينكه 
برجام يك عبرت است، خاطرنشان كرد: در مرحله 

بعدي همه بايد بدانيم كه سياس��ت هاي كلي نظام 
و مشروعيت نظام بر اساس قانون اساسي با رهبري 
و ولي فقيه اس��ت و نكند بدون اذن و اجازه به سراغ 
كساني رويم كه مثل امريكا هستند. صديقي با اشاره 
به اينكه در دوران هشت سال دفاع مقدس فرانسه، 
انگليس و آلمان هم با ما دشمني كردند، تصريح كرد: 
اينها كه تا اين حد با ما عناد و دش��مني دارند با چه 
جرئتي به آنها اعتماد كنيم و بدون اخذ تضمين هاي 
لازم با آنها كنار بياييم. وي با اشاره به اينكه مردم غيور 
و صبور ما در هشت س��ال دفاع مقدس نشان دادند 
كه از پس مش��كلات اقتصادي ب��ر مي آيند، تأكيد 
كرد: خواست ملت ما، عزت ملي است و اينكه زير بار 

وعده اي نرويم كه ننگ در آن باشد. 
   امريكايی ها به هيچ اصلي پايبند نيستند

امام جمعه موقت تهران با اش��اره به انتقال سفارت 
امريكا به قدس اش��غالي، گفت: اش��غال سرزمين 
مس��لمانان و تولد مولود نامش��روع حرامزاده به نام 
اسرائيل در اين منطقه از مصيبت هاي جهان اسلام 
بوده و هست و برخلاف قوانين بين المللي در كنگره 
امريكا تصويب شد كه سفارت امريكا به قدس شريف 
كه متعلق به فلسطيني هاست، منتقل شود. وي با 
اشاره به اينكه رؤس��اي جمهور قبلي حداقل خود 
را مكلف به ظاهرس��ازي مي دانستند، گفت: اما اين 
خبيث جديدي كه روي كار آمده و خود را به ديوانگي 
زده، هر كاري مي كند و هر حرفي مي زند و عقل، دين، 

مباني و ملاحظه اي ندارد. 
   سران عرب غامان حلقه به گوش امريكا

صديقي با اشاره به اينكه مردم فلسطين در مقابل اين 
تصميم امريكا يكپارچه به صحنه آمدند و قتل عام 
شدند و اين جنايت ورق ننگين ديگري بر پرونده سياه 
رژيم ناپاك امريكا و حامي اش اس��رائيل بود، گفت: 
همه اين اتفاقات بار ديگر نشان داد كه اينها پايبند به 
هيچ اصلي نيستند. امام جمعه موقت تهران با اشاره 
به واكنش هاي كشورهاي مختلف و ملت ها و دولت ها 
در قبال جنايات در فلسطين، اظهار كرد: سران عرب 
هيچ واكنشي نشان ندادند و در حالي كه فلسطين 

ناموس شان به حساب مي آيد گرفتار خفگي شدند 
و چون غلامان امريكا هستند و به بدون اذن امريكا 
نفسي ندارند. وي با اشاره به اينكه مجامع بين المللي 
و كنفرانس اسلامي نيز در قبال اين جنايات واكنشي 
نشان ندادند، گفت: نه قانون توانست آنها را به مسير 
دفاع از مظلوم وادار كند و نه وجدان��ي دارند كه در 
اين رابطه اقدامي انجام دهن��د و اخلاق كه در عرف 

ديپلماسي بين المللي جايگاهي ندارد. 
   راهپيمايلي مردملي در محكوميت اقدام 

امريكا
در اولين هفته ماه رمضان پ��س از اقامه نماز جمعه 
تظاهرات مردمي در سراسر كشور ، عليه اقدام امريكا 
در انتقال س��فارت خود به ق��دس و در محكوميت 

جنايات رژيم صهيونيستي برگزار شد. 
در تهران نيز نمازگزاران در محكوميت اقدام امريكا و 
جنايات رژيم صهيونيستي از مقابل درهاي دانشگاه 
تهران تا ميدان انقلاب راهپيمايي كردند. مردم با 
سر دادن شعارهايي نظير »شعار روزه داران نابودي 
اسرائيل«، »مرگ بر امريكا«، »مرگ بر اسرائيل«، 
»مرگ بر آل سعود«، »نه سازش نه تسليم نبرد با 
اسرائيل« اقدام امريكا و جنايات رژيم صهيونيستي 
را محكوم كردند. در ادامه تظاهركنندگان ضمن 
محكوميت اقدام امريكا و جنايات رژيم صهيونيستي 
در بيانيه اي اعلام كردند: 70 س��ال است كه ملت 
فلسطين با دست خالي مي جنگد و از سرزمين و 
مردم خود دفاع مي كند. ام��ام بزرگوار ما از همان 
آغاز نهضت فرياد حمايت از فلس��طين را سر داد، 
آري امروز فلس��طين همانند كوه مقاوم ايستاده 
است و خم به ابرو نمي آورد. در برابر اين همه ظلم و 
جنايت و ناجوانمردي تسليم نمي شود. قدرت هاي 
استكباري و سازمان هاي وابسته بين المللي از يك 
سو و خائنان داخلي از سوي ديگر حقوق اين ملت 
شريف را ناديده گرفتند اما وعده قرآن اين است كه 
فلسطين پيروز خواهد شد و اسرائيل نابود مي شود. 
امروز ما با ملت فلسطين هم صدا هستيم. فلسطين 
تنها نيست و اسرائيل بايد بداند اگر در ماه رمضان 

مردم مظلوم غزه را با هواپيما بمب��اران مي كند و 
اگر جوانان فلسطيني را هدف گلوله هاي خود قرار 
مي دهد و كودكان و زنان مظلوم را به خاك و خون 
مي كش��د از اين جنايت هيچ بهره اي نخواهد برد 
جز آنكه مرگ خود را سرعت مي بخشد و به زودي 
قدس شريف از وجود آنان پاك خواهد شد. امريكا 
در تمامي جنايات اسرائيل ش��ريك است. ترامپ 
جنايت��كار و نتانياهو خونريز باي��د در دادگاه هاي 
بين المللي محاكمه شوند بنابراين فرياد ملت هاي 
مسلمان بلند اس��ت. راهپيمايان در بخشي از اين 
بيانيه با فاجعه بار توصيف كردن سكوت برخي از 
مجامع جهاني و برخي از سران كشورهاي اسلامي 
پرسيده اند: چرا غيرتمندان جهان اسلام بر حكام 
خودفروخته كه حتي هويت عربي خود را فراموش 
كرده اند شورش نمي كند. امروز فلسطين نيازمند 
ياري تمام آزادگان جهان اس��ت و امروز ش��عار ما 
خطاب به جهان اسلام اين اس��ت كه سكوت هر 
مس��لمان خيانت است. مس��لمانان جهان اسلام 
به ويژه ايران اس��لامي با طرح دعوا عليه امريكا و 
اسرائيل در مجامع حقوقي جهاني به ميدان آمده 
و در دفاع از ملت مظلوم فلسطين مجازات جانيان 
امريكا و اسرائيل را مطالبه مي كنند. در پايان بيانيه 
نيز راهپيمايان اعلام كردند: ما شركت كنندگان در 
اين تظاهرات انتقال سفارت امريكا به قدس و قتل 
عام فلسطينيان را با فرياد محكوم و اعلام مي كنيم 
همان طور كه مقام معظم رهبري فرمودند مسئله 
فلسطين امروز در رأس مسائل سياسي جهان اسلام 
است و ملت هاي آزادي خواه جهان به ويژه ملت ايران 
همچنان با تمام وجود از م��ردم مظلوم و قهرمان 
فلسطين دفاع كرده و آزادي قدس شريف و نابودي 
اس��رائيل را آرمان بزرگ خود مي داند. به رسميت 
ش��ناختن قدس به عنوان پايتخ��ت رژيم جعلي 
صهيونيستي فاقد اعتبار بوده و قدس شريف تا ابد 
متعلق به فلسطينيان است و امثال ترامپ و نتانياهو 
نمي توانند با تصميمات نابخردانه خود فلسطينيان 

را از حق قانوني خود محكوم كنند. 

    خبر یک     

ژه
وی

چهكسياولگفتتندرو؟!  
حسن روحاني در جلسه اخير هيئت دولت در مقام بيان ضروري 
بودن وحدت در دوره پس از خروج امريكا از برجام، جملاتي از 
امام خميني )ره( نقل كرده كه »تندرو و كندرو و دودستگی در 

كشور ايجاد نكنيد و اين خلاف اسلام، ديانت و انصاف است. «
گويا رئيس جمهور فراموش كرده كه تندرو ناميدن منتقدان و 
افراطي قلمداد كردن آنها از سخنان پرتكرار وی و دولتمردانش 
از س��ال 92 تاكنون است. تازه س��ه چهار ماهی بود كه حسن 
روحاني رئيس جمهور ش��ده بود كه در صحن علني مجلس 
به همه كساني كه به او رأی نداده بودند، اين گونه توهين كرد: 
»مردم در 24 خ��رداد به افراط، تفريط، خش��ونت، خودرأيي، 
تك رأيي، عدم مش��ورت و عدم تدبير رأي ندادند و به اعتدال، 
تدبي��ر و عقلانيت رأي دادن��د. « يك روز ديگ��ر هم گفت كه 
»نخواهم گذاش��ت اميد اين ملت را يك عده افراطي بخواهند 
ضربه بزنند. « يا جاي ديگري گفته ب��ود: »با اينكه تندروها از 
اقدامات تخريبي خويش تاكنون نتايج معك��وس گرفته اند، 
اما باز هم بر بداخلاقي هاي انتخاباتي خويش مي افزايند. « آيا 
به خاطر همين دوقطبي س��ازي هاي روحاني و دولتمردانش 
نبود كه رهبري فرمودند »از ابتداي پيروزي انقلاب اسلامي، 

بدخواهان اين تعبير را به كار بردند و منظور آنها از تندرو كساني 
است كه نسبت به انقلاب اسلامي و تفكر و اصول امام پايبندتر و 
مصمم تر هستند و مقصود آنها از ميانه رو كساني هستند كه در 
مقابل بيگانگان، تسليم و سازش پذيرتر هستند... كساني كه در 
داخل اين تعابير را به كار مي برند بايد معارف اسلامي را به دقت 
مطالعه كنند زيرا در اسلام، چنين تقسيم بندي وجود ندارد و 
ميانه و وسط، به معناي »راه مستقيم« است، بنابراين در مقابل 
راه ميانه، تندروي قرار ندارد، بلكه منحرفين از صراط مستقيم 
قرار دارند... در مسير مستقيم ممكن است عده اي تندتر بروند و 
عده اي هم كندتر كه اين اشكالي ندارد. « بنابراين اقدام روحاني 

در نقل قول از امام را بايد خودزني او قلمداد كرد. 

نمادهايگشایشبرجامهمرفتند
 روزنامه ابتكار در گزارش��ي با تيتر »ش��ليك توتال به برجام 
اروپايي« مي نويسد: »شركت توتال طي بيانيه اي اعلام كرد  با 
احياي تحريم هاي يكجانبه امريكا عليه ايران امكان ادامه حضور 

در پروژه توسعه ميدان گازي پارس جنوبي را نخواهد داشت.
 اين بيانيه در حالي اعلام شد كه قرارداد پارس جنوبي با شركت 
توتال و همچنين قرارداد خريد هواپيما از ش��ركت ايرباس به 
عنوان مهم ترين نمادهاي گشايش هاي ايجاد شده در سايه توافق 

هسته اي ميان ايران و گروه1 +5، اكنون پس از خروج امريكا از 
برجام و آن هم در شرايطي كه ايران و اروپا در حال مذاكره براي 
خنثي كردن اثرات تحريم هاي ثانويه هستند، به مثابه ضربه اي 
به ساختار جديد شكل گرفته ميان تعامل هاي آينده ايران و اروپا 

تلقي مي شود«.
  روزنام��ه اعتماد نيز در گزارش��ي مي آورد ك��ه »بزرگ ترين 
قرارداد نفتي ايران لغو شد. در حالي كه روساي جمهور فرانسه، 
نخس��ت وزير انگليس و صدراعظم آلمان از عمل به تعهدات 
خود در قبال برجام خبر مي دادن��د اما بنا به گفته بيژن نامدار 
زنگنه مديران توتال رسماً اعلام كرده اند كه نمي توانند در قبال 
تحريم هاي امريكايي پايداري كرده و دراين راستا قرارداد خود 

با ايران را لغو كرده اند. «
بارها و بارها به دولت روحاني اين تذكر از سوي دلسوزان نظام 
داده شد كه به توتال و ايرباس و غيره دل نبندند كه آنها به وقتش 
پش��ت ايران را خالي خواهند كرد، اما دولت گوش نداد و همه 
را پاي اختلاف سياسي گذاشت و از انتشار جزييات قراردادها 
هم خودداري كرد. توتال پيش از اين نيز قرارداد قبلي با ايران 
براي توسعه فاز 11 پارس جنوبي را به بهانه تحريم ها و به شكل 
يك طرفه نقض كرد و اين در حالي بود كه از سال 79 تا 88 نيز ما 

را معطل گذاشته بود. 


